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Slovo úvodem...
Vážení spoluobčané, bice propojit se s odbornou betlémářskou Připravujeme pro Vás řadu kulturních akcí, 

společností, zapojit místní muzeum do které nám umožní se společně setkat. Tou první zima v úřadu pro mě nebyla úplně 
zápůjčkového systému, provést podrobnou nejbližší bude Obecní pálení čarodějnic v snadná, událo se mnoho věcí. Na vlastní 
katalogizaci exponátů a postupně histo- centru obce, následovat budou Dětský den, žádost odešel obecní zaměstnanec pan 
rické betlémy renovovat. Vznikne i expo- divadelní představení ochotníků, letní kino Troják a na jeho 
zice o historii místního betlémářství, v a Údolská pouť. Podrobné informace o pozici nastoupil 
půdních prostorách galerie pro krátkodobé všech akcích najdete v kalendáři kultur-pan Ivan Koblása, 
výstavy a místo pro setkávání. Muzeum ních akcí na webových stránkách obce. občan části obce 
projde nutnou rekonstrukcí a nově bude Novina. Věřím, že Snažíme se také dostát předvolebním sli-
otevřeno začátkem letošního adventu. fakt, že je nový bům. Během zimy jste si mohli všimnout 

obecní zaměst- Zároveň obecní zastupitelstvo oslovilo velkého kácení v horní části Noviny. Velké 
nanec z řad trva- paní Chmelíkovou s nabídkou na odkou- kácení nás ještě čeká na začátku obecního 
lých občanů obce, pení budovy s orlojem. Protože si vážíme lesa a v okolí vodní nádrže. Brzy by se také 
bude ku prospě- úsilí a vynaložených prostředků místních mělo začít s kácením nebezpečných jasanů 
chu. občanů i chalupářů, rádi bychom budovu s podél krajské komunikace dole pod obcí. 

orlojem zrekonstruovali a i nadále provo- Musíme opravit čtyři propusti na místních Společně řešíme, 
zovali jako zajímavý turistický cíl. komunikacích, které jsou v havarijním sta-co všechno v naší 

vu. Věříme, že do letních prázdnin se nám obci vylepšit. Budeme rádi, když nám s tím Letošní zima nebyla nijak krutá, přesto 
podaří ohraničit parkoviště v centru a začít pomůžete. Kdykoliv můžete zavolat, přinesla řadu zasněžených dní. Snažili 
vybírat parkovné. napsat e-mail nebo se zastavit na obecním jsme se údržbou uspokojit Vaše potřeby 

úřadě. Váš názor nás zajímá. tak, jak nejlépe jsme uměli a umožnily nám Plány jsou velké a já se na jejich realizaci 
finanční prostředky. Zimní údržbu nemů- moc těším stejně tak jako na setkání s Vámi Na únorové veřejné schůzi odhlasovalo za-
žeme z logistických důvodů dělat od brz- při některé z plánovaných kulturních akcí.stupitelstvo obce změnu nájemce v Muzeu 
kého rána až do večerních hodin, proto betlémů. Do výběrového řízení se přihlá- Přeji Vám všem krásné jarní měsíce plné 
jsme tedy každý den volili tu nejlepší sili čtyři zájemci, novým nájemcem byla slunce a radosti.
strategii podle aktuální předpovědi počasí. vybrána paní Bc. Gabriela Loukotová, kte-
Na Vaše připomínky jsme se snažili rea-rá bude muzeum provozovat společně se 
govat operativně. svou rodinou. Nové muzeum se bude i 

nadále věnovat betlémům – součástí nové Nyní nám ale už paní zima dává sbohem a 
expozice zůstaly čtyři největší betlémy a pomalu přichází jaro. Slunce bude stále 
několik menších. Paní Loukotová má am- silnější a dny se budou rychle prodlužovat. 

                                            Vaše starostka
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Placené zprávy v infokanálu

Novinky
z obecní knihovny

Usnesení č. 1/2023 z 1. zasedání Zastupitelstva
obce Kryštofovo Údolí z 13. 2. 2023

Zastupitelstvo obce schvaluje po projed- zájmu rozvoje turistického ruchu
nání: 8) Pronájem nebytový prostor čp. 26 za 
1) Jednací řád obce Kryštofovo Údolí pro účelem provozování Muzea betlémů paní 
období 2022-2026 Bc. Gabriele Loukotové

2) Strategický rozvojový plán obce 2022- 9) Vyvěšení záměru na pronájem 4 by-
2032 tových jednotek v čp. 154 v části obce No-

vina3) Vyvěšení záměru na prodej části pozem-
ku pč.1269 o výměře cca 28 m2 v k.ú. 10) Poskytnutí dotace ve výši 26.900,- Kč z 
Kryštofovo Údolí. Žadatelem je vlastník dotačního programu obce pro výstavbu 
domu Kryštofovo Údolí čp.10 DČOV pro objekt Kryštofovo Údolí čp. 55

4) Vyvěšení záměru na prodej části pozem- 11) Poskytnutí dotace ve výši 29.600,- Kč z 
ků 262/3, 262/2 a 264/1 v k.ú. Kryštofovo dotačního programu obce pro výstavbu 
Údolí. Žadatelem je vlastník domu DČOV pro objekt Kryštofovo Údolí čp.168
Kryštofovo Údolí čp. 219 12) Poskytnutí dotace ve výši 31.095,- Kč z 
5) Poskytnutí pozemků ppč.8, ppč. 6/1, dotačního programu obce pro výstavbu 
ppč.1508, ppč. 1509/2, ppč. 1509/1, DČOV pro objekt Kryštofovo Údolí čp.93
ppč.1509/2 a 88/1 v k.ú. Kryštofovo Údolí 13) Poskytnutí finančního příspěvku z Fon-
nebo jejich částí filmové společnosti Film du na obnovu břidlicových štítů ve výši 
Makers za účelem natáčení filmu 52.411,- Kč na opravu štítu domu čp. 17 v 
6) Umístění provizorního nástupiště auto- k.ú. Kryštofovo Údolí
busové zastávky pro nově navrhovanou au- 14) Zastupitelstvo obce Kryštofovo Údolí 
tobusovou linku na Ještědku na pozemku po projednání schvaluje návrh rozhodnutí o 
ppč.172 v k.ú. Novina u Liberce dalším postupu pořizování 1. změny územ-
7) Žádost o bezúplatný převod ppč. 697/2 v ního plánu Kryštofovo Údolí
k.ú. Novina u Liberce z důvodu veřejného 

Nové zastupitelstvo schválilo jako podle počtu adresátů (1,-Kč za adresáta) 
podporu místních podnikatelů možnost plus 50,-Kč manipulační poplatek. Mo-
zaplatit si placenou zprávu v rámci služby mentální počet odběratelů IK SMS je 320.
obecní info kanál. Cena zprávy se počítá Starostka 

Do naší obecní knihovny přibyly tyto 
tituly pro dospělé čtenáře:
Claire Gradidge: Nečekaný návrat Josep-
hine Foxové
Markéta Harasimová:  Slovo proti slovu
Jaromír Jindra:  Karel IV.
Veronika Martínková:  Odsouzen k smrti
BlancaMiosi:  Syn minulosti
Michaela Palmer:  Trauma
LoneTheils:  Mlčet jako hrob
Ruth Ware:  Chata v horách

A tyto pro dětské:
Helena Wernischová a Radek Malý:
Dobrodružství v Kryštofově Údolí
Dominik Landsman: Híťovo kouzelné do-
brodružství

Věřím, že si každý vybere knížku podle 
svého gusta, pokud ale přeci jen chcete vě-
dět, jak si knížka stojí mezi českými čtená-
ři, hodnocení jednotlivých titulů si můžete 
ověřit na www.databazeknih.cz. 
Knihovna je otevřena v době úředních ho-
din obecního úřadu, kdy se vám ráda bude 
věnovat paní Drapáková.
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Termíny veřejných
schůzí Zastupitelstva

obce Kryštofovo Údolí
do konce roku 2023

15. května 
10. července 
18. září 
11. prosince
 
Schůze se budou konat vždy od 19 ho-
din v prostorách půdy obecního úřadu.
Případné změny budou včas ohlášeny. 

Naše alej původních starých odrůd jabloní
Ráda bych se s vámi podělila o dění v naší jeme opět společnou vysazovací akci, o 
aleji. Společnými silami jsme ji vysazovali přesném termínu vás budeme včas infor-
již před osmi lety a za tento dlouhý čas pro- movat. Pokud by vás nějaké informace o 
chází neustálým vývojem. V průběhu let starých odrůdách zajímaly, můžete mě 
byly znovu vysazeny čtyři stromky, důvo- kontaktovat, výsadba ovocných stromů se 
dy opětovné výsadby byly různé: v někte- stala mým koníčkem a ráda se o své 
rých případech došlo k poškození kmínku a zkušenosti podělím.                  Eva Žáková
byla nutná výměna, popř. došlo k jejich 
úhynu. 
Některé jsou již krásně zakořenělé a silné 
natolik, že i zaplodily, byli jste na podzim 
ochutnat? 
Já jsem byla a musím říct, že jablka z našich 
jabloní jsou výborná, některá jsou vhodná 
ke konzumaci ihned a některá je možné na 
kratší čas i uskladnit a konzumovat postup-
ně. Na výběr máme sedm původních sta-
rých odrůd: 

Od výsadby každým rokem také probíhá 
pravidelný jarní řez a kontrola stavu stro-
mů. Při letošní kontrole jsme zjistili, že 
značná část stromů byla poškozena hlo-
davci, bohužel nevratně, tyto jsou ozna-
čeny a v nejbližší době je odstraníme. 
Opětovná výsadba proběhne v podzimním 
čase, který je pro výsadbu ideální. Plánu-

letní průsvitné, grávštýnské, 
parména, matčino, croncelské, švýcarské 
oranžové, smiřické. 



Dětská skupina Mraveniště
Již desátým rokem provozuje ústav 100 s restaurací V Bezovém Údolí, odkud nám velkým elánem zatančily při setkání seni-
chutí lesní klub Mraveniště. Bezmála denně jídlo přivážejí její zaměstnanci a jí- orů v kavárně. 
jedno sto dětí mělo možnost poznat okolní delníček sestavuje šéfkuchař podle nároků Přijďte s námi oslavit výročí 10 let od za-
louky, lesy a všelijaká zákoutí v jakémkoli na dětskou stravu. Ceníme si vstřícnosti ložení Mraveniště – 9. 9. 2023 plánujeme 
počasí po celý rok. Zažili jsme lecjakou místního hasičského sboru – každý rok celodenní akci s divadlem, koncerty a 
bouři i mráz, výpadky elektřiny i vody. mají děti možnost obdivovat hasičskou zábavou pro všechny věkové kate-gorie. 
Přestáli jsme náročná covidová omezení i techniku a vyzkoušet si klidně i hasičskou Bližší informace budou vyvěšeny na 
obyčejné rýmy či neštovice. Desítky dětí se helmu. Také spolupráce s obcí a zapojení našich webových stránkách i vývěsních 
po pasování na školáky rozešly do blízkých dětí do místního dění nás těší – děti vy- plochách obce.
i vzdálených škol. Vzniklo zde mnoho stoupily při rozsvěcení Jírova betlému a s Za tým Mraveniště   Stanislava Fedurcová
přátelství mezi dětmi i rodiči. A stále platí, 
že chceme být školkou především pro 
místní děti, a vážíme si podpory obce náš 
záměr uskutečňovat.
V tomto školním roce navštěvuje Mrave-
niště v různých dnech celkem 16 dětí, z 
toho deset je z Kryštofova Údolí. Nabízíme 
částečnou nebo celodenní docházku dva až 
pět dnů v týdnu s plynulou adaptací na od-
loučení se od rodičů. Smíšená skupina 
dvou až šestiletých dětí má velký význam v 
sociálním rozvoji dítěte – mladší se učí od 
starších, kteří vynalézají hry, organizují je 
a mají možnost dokázat mladším dětem i 
sami sobě, že něco umí, čímž se posiluje 
jejich sebevědomí i pocit odpovědnosti. 
Učíme děti domluvit se a spolupracovat, 
poznávat přírodu a její zákonitosti. Loni 
jsme pasovali na školáky sedm dětí, letos 
máme předškoláky dva.
Podpora z grantového programu Evrop-
ských strukturálních fondů byla v loňském 
roce nahrazena státem a dětské skupiny 
jsou financovány ze státního rozpočtu a 
příspěvku rodičů. 
Velkou radost máme z navázání spolupráce 

Číslo 64 – 2023

Stav našich studánek
V poslední době se okolo našich studánek nezávadnosti, zatím ji však nedoporu-
šíří různé zvěsti týkající se jejich (ne)- čujeme konzumovat. O termínu dalšího tes-
závadnosti, které je potřeba uvést na pravou tování bude rozhodnuto dle počasí a s ním 
míru. související údržbě silnic v chladném ob-
Voda ve studánce u koupaliště je po po- dobí. 
sledním testování shledána zdravotně Protokoly o zkouškách vody v našich stu-
nezávadnou ke konzumaci. dánkách budou dostupné na úředních 
Vodu ze studánky u silnice čeká v průběhu deskách a na webových stránkách obce. 
jara další testování, které rozhodne o její                                            Míša Maderová

KUSADLO: Nový ochotnický divadelní soubor v Kryštofově Údolí
O založení ochotnického divadelního usku- amfiteátru na zahradě školky, vás srdečně 
pení jsme přemýšleli již delší dobu, ale až na zveme. Pokud by nám v termínu 16. června 
konci loňského roku dostaly naše sny a vize nebylo nakloněno počasí, představení ode-
jasnější obrysy a soubor nadšených amatér- hrajeme další den, v sobotu 17. června.  
ských ochotníků doopravdy vznikl. Samotná hra O hradním pánovi a krásné 
Zakládajícími členy jsou: Stáňa Fedurcová, panně je dramatizací hamrštejnské pověsti 
Honza a Eva Žákovi, Honza Mader, Adéla Smutná svatba, kterou najdete v knížce pana 
Kordová, Viktor Šaroch, Hanka Ježková, Ivana Vydry Pověsti a příběhy z Chrastavy a 
Zoran Liška, Petr Brtník Hanka, Michal Ho- okolí. Ti z vás, kteří pověst četli, jistě dobře 
šek, Václav Hanuš, Markéta Coufalová a já. vědí, že její konec je tragický, ale nemusíte 
V současné chvíli se soubor pravidelně jed- se bát, my jsme ji upravili tak, aby nejen 
nou týdně schází na zkouškách nové hry O konec byl veselý a na své si tak přišli malí i 
hradním pánovi a krásné panně, na jejíž velcí diváci. 
premiéru, která se uskuteční 16. června v Těšíme se na vás!                 Míša Maderová
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Vážení spoluobčané, dem zdvořile děkujeme. 
Jak jistě víte, Sbor dobrovolných hasičů Případné dotazy jak na vzhled, tak i postup 
Kryštofovo Údolí dosud nemá svůj vlastní práce na novém praporu směřujte na pana 
prapor, a to byl sbor založen již roku 1886. Jiřího Hübsche ml., velitele SDHKÚ, 
Chtěli bychom vás touto cestou informo- tel. 777 033 683. 
vat, že právě nastal čas pro narození našeho Sbírka praporu: 
praporu. Číslo účtu: 213 381 230/0300
Bylo ctí každého občana přispět na nový Hotovost: Jiří Hübsch ml., velitel SDHKÚ, 
prapor, byť jen sebemenším finančním Kryštofovo Údolí 29
darem. Proto vás touto cestou žádám o pod- Každý, kdo přispěje, bude zapsán na pa-
poru na společný symbol, který má nejen mětní desce. 
reprezentovat, ale i sjednotit naši obec. Děkujeme!
Za příspěvek na účet nebo v hotovosti pře-                                                       SDHKÚ

Díky vám, dárcům a dobrovolníkům, je náš dvojboxy na prádlo, opravili jsme židle na řady pro pozůstalé a výlet Klubu pozů-
hospic příjemným místem. Jsou mezi vámi pokojích a pořídili nové pohovky. Přispěli stalých do Kryštofova Údolí. V hospici pra-
firmy, nadace, jednotlivci, města i malé ves- jste i na mzdy sestřiček a koordinátorku cuje více než 70 dobrovolníků, kteří se také 
nice, ambasadoři, kteří zorganizují sbírku a dobrovolníků Alenku. potkávají, např. při opékání buřtů na hos-
její výtěžek věnují hospici. Dary jsou pro V kampani Pošli dobro do hospice jste picové zahradě.
nás důležité, tvoří přibližně 10 % výnosů. darovali více než 300 000 Kč, tj. téměř celý Individuální dárci věnovali hospici v minu-
Pomáhají nám dofinancovat služby pro kli- rok péče pro jednoho klienta. Každý den lém roce 1.550.034 Kč a firemní dárci 
enty, které jsou hrazeny z příspěvků péče totiž musíme dofinancovat částkou 3.011.700 Kč.
zdravotních pojišťoven, ministerstva práce, 850 Kč. Vaší podpory si opravdu vážíme. Díky vám 
kraje, měst i obcí. I sami klienti si na službu V roce 2022 jsme se s vámi konečně mohli můžeme poskytovat kvalitní paliativní péči 
připlácí. bez omezení potkávat. V červnu proběhla na všem lidem na konci života podle jejich 
Díky nadacím, sbírkám dárců i firemní pod- nádvoří hospice Benefice pro hospic, na potřeb. Děkujeme.
poře jsme do hospice mohli pořídit nové které vystoupil Daniel Matejča, Kuba Ho- Se srdečným pozdravem
auto pro domácí hospic, antidekubitní ma- rák a Severáček. Na podzim jsme obnovili      Mgr. J. Matyášová,vedoucí fundraisingu
trace, oxygenátory, nové velké lůžko, signa- setkávání Klubu přátel hospice. V prosinci Podpořit nás můžete: 
lizační systém, který klientům umožňuje nám studenti ze St. Andrew univerzity za- online na www.darujme.cz
zavolat sestřičku i z koupelny nebo zahrady. zpívali pravé americké gospely. Proběhly nebo platbou na bankovní účet
Máme nové povlečení a peřiny, hygienické celkem tři Knihy života – vzpomínkové ob- 7173784028/5500. 

 

Předvánoční setkání seniorů ře, popíjelo se a povídalo. Při odchodu obdr-
želi všichni účastníci domácí chleba z Be-V prosinci minulého roku proběhlo tradiční 
zového Údolí nebo od paní Maderové a ka-setkání seniorů se starostkou obce. Tento-
lendář starých pohlednic na rok 2023.krát se konalo v kavárně U Ježka. Úvodem 
Osobně mi přijde málo, setkávat se pouze setkání vystoupily děti z MŠ Mraveniště, 
jednou za rok, a tak jsem byla ráda, když které si pro naše seniory připravily vánoční 
hosté souhlasili, že v průběhu měsíce května pásmo písní a básní. Závěrem svého vy-
vyjedeme na společný jednodenní výlet au-stoupení si každé dítě vybralo jednoho se-
tobusem. Jako první cíl výletu jsem nabídla niora, kterému předalo vlastnoručně vyro-
návštěvu Kutné Hory, mého rodného města. bený svícen. Za své vystoupení děti za-
Všem účastněným dodatečně děkuji za slouženě sklidily velký potlesk. V rámci 
velmi milé předvánoční setkání a těším se slavnostního posezení se servírovala veče-
na společný výlet.                      

Rybova mše v našem kostele přesunulo do kostela sv. Kryštofa. Po milém dimír Doležal – tenor a Jan Verner – bas, 
přivítání paní starostky Jany Blažkové si Vladimír Roubal – dirigent, sbormistr a var-Po dvouleté pauze si ve středu 28. 12. 2022 
všichni společně mohli zazpívat koledu haník, Collegium Strahoviensis – sbor.mohli návštěvníci malebného kostelíka v 
Tichá noc za doprovodu varhan a trumpety.  Orchestr byl složen z různých těles, jako Kryštofově Údolí vyslechnout v podání 
Poté se kostelem rozezněly první tóny Ry- například: Orchestr divadla F. X. Šaldy Li-členů sboru a orchestru Collegia Stra-
bovy České mše vánoční, přezdívané, podle berec, Národní symfonický orchestr, Or-hoviensis Českou mši vánoční od J.J.Ryby. 
prvních slov celého díla, Hej mistře. Na chestr Českého rozhlasu, Orchestr Hlav-Poklidným svátečním večerem se rozezněl 
závěr si všichni přítomní zazpívali koledu ního města Prahy FOK, Trubači Pražského ze zvonice zvon, aby upozornil, že se blíží 
koled – Narodil se Kristus Pán. hradu a další. začátek koncertu. Po chvíli zvuk zvonu 
Bouřlivý aplaus na samotný konec koncertu Pevně věříme, že se v příštím roce v Kryšto-vystřídali Trubači Pražského hradu, aby ze 
byl tou nejlepší odměnou pro všechny fově Údolí při konání České mše vánoční J. zvonice zpříjemnili příchod návštěvníků 
účinkující, kterými byli: Jana Koucká-Bí- J. Ryby opět všichni uvidíme.koncertu libými melodiemi koled. Poté se 
nová – soprán, Virgínie Walterová – alt, Vla- Jeremy Emanuel Vittekještě krátce rozezněl zvon a už se celé dění 

Sbírka na slavnostní hasičský prapor

Zprávy z Hospice sv. Zdislavy

Ohlédnutí za uplynulými událostmi

Vaše starostka  



My tři krále, my jdeme k Vám...

Masopustní ohlédnutí

5

O víkendu 7. až 8. ledna 2023 jste u nás ve těšit na více kolednických skupinek. Kolednické skupinky po celé ČR se mohou 
V letošním roce měli obyvatelé Kryštofova vsi opět mohli slyšet zpěv tříkrálových rozhodnout, kam bude směřovat větší část z 
Údolí nově možnost přispět i do koledníků. vybraných peněz této největší české do-

Přestože se letos koledy zúčastnila pouze pokladniček umístěných, s jejich laskavým brovolnické sbírky, organizované Charitou 
jedna skupinka, snažili se mladí koledníci svolením, na Obecním úřadě a v Kavárně U České republiky. Koledníci, které jste měli 
udělit požehnaní „K+M+B+2023“ co Ježka; již tradičně má pokladničku na možnost potkat u svých chalup v Kryšto-
možná nejvíce stavením. V sobotu začali v Tříkrálovou sbírku i pan Jiří Fajmon v Pen- fově Údolí a v Novině, svůj výtěžek věnují i 
horní části Noviny a během nedělního od- zionu Eva. Ten svou „koledu“ spojuje vždy v letošním roce na podporu činnosti Hos-
poledne došli pak až do Kryštofova Údolí se symbolickým poděkováním přátelům a pice sv. Zdislavy. Krásnou zprávou budiž, 
č.p. 161, k „Fedurcům“. Více už bohužel spolupracovníkům za uplynulý rok. Svíč- že v Kryštofově Údolí se v roce 2023 
nebylo v silách a možnostech tří dětí. Na kovou na smetaně, kterou každoročně v vybralo celkem (tj. ze všech pokladniček 
zkušenou se ovšem v neděli odpoledne ke neděli kolem Tří králů pro příchozí připra- dohromady) neuvě-řitelných 33 548 Kč. 
koledníkům přidaly i ratolesti od Žáků, vuje, si ani letos nenechali ujít unavení Vám všem (štědrým lidem) z celého srdce 
takže se snad můžeme v příštím roce opět dětští koledníci.     děkujeme!                                Dalibor Tuž

V sobotu 11. února 2023 se naše obec stala hrála (především k tanci) skoro čtyři hodiny. choloušek: „Náš ústav se mými ústy omlou-
opět dějištěm nevázaného veselí – Maso- Především zpěvák kapely dal na pomyslný vá za toto politováníhodné nedopatření, ke 
pustu. Masky a maškary, které se shro- oltář Údolského masopustu takřka vše, když kterému dochází maximálně jednou za de-
máždily krátce po poledni u obecní stodoly, kolem půl dvanácté přišel o hlas a kapela set let.“ Děkujeme vám za pochopení!    
byly paní starostkou symbolicky vpuštěny musela své vystoupení neplánovaně ukon- Dalibor Tuž
do vsi. Průvod šel poté v čele s laufrem čit.   
Honzou, který i letos prokázal své kvality a Zároveň bych chtěl poděkovat našim do-
rozpustilý dav zdárně usměrňoval, zároveň brovolným hasičům pod vedením pana Jiří-
ale k tanci a zpěvu vybízel. Letošní ročník (v ho Hübsche ml., kteří se postarali o bezpro-
novodobé historii Kryštofova Údolí již blémové řízení dopravy v trase průvodu, a 
sedmý) byl po tříleté pauze opět směřován tím i o bezpečnost nás, účastníků, obci Kry-
do spodní části obce. O hudební stránku štofovo Údolí za finanční spoluúčast a Vá-
celého odpoledne se (podotýkám neskrom- clavu Hanušovi za pěkné fotografie!
ně) statečně starala muzika folklórního Otázkou do diskuze zůstává, proč se všech-
souboru Jizera, kterou ochotně a s úsměvem ny akce v Kryštofově Údolí musí odehrát v 
od chalupy k chalupě vozili na koňském jeden den, když se během prvních měsíců 
povozu manželé Nováčkovi. Pokud bych si roku 2023 žádná jiná (otevřená) akce ve vsi 
měl postesknout nad relativně malým poč- nekonala a nekoná. Nevím, zda se tímto 
tem masek, které se letošního průvodu zú- souběhem jednotlivá pohostinská zařízení 
častnily, musím zároveň vyjádřit velkou navzájem kolegiálně podporují, či je koneč-
radost nad štědrostí a ochotou sousedů ote- ný efekt nakonec opačný... 
vřít svá stavení a pohostit všechny přítom- Na závěr mi dovolte ještě jedno důležité 
né. Již za tmy se nakonec masopustní prů- sdělení. Stavení č.p. 49, kde bylo vše připra-
vod dostal do cíle, kterou byla v letošním vené, jsme bohužel s masopustním průvo-
roce Hospoda U Skrblíka. Noví nájemci by- dem minuli; dílem pokročilou hodinou, 
li velmi dobře připraveni a během celého částečně stmíváním a v neposlední řadě i 
večera se opravdu činili. Pivo na čepu bylo rozjetým koňským spřežením, které se 
výborné a pochutiny uvnitř i ve venkovním opravdu z kopce dolů špatně kočíruje. To ale 
stanu byly taktéž nečekaným a milým pře- nic nemění na vzniklé situaci, která nás 
kvapením. Místní je za tuto snahu odměnili všechny zúčastněné velmi mrzí. Milá Beato 
početnou účastí. K dobré náladě přispěla i a milý Honzo, přijměte touto cestou ještě 
tříčlenná rocková kapela Štíhlá koza, která jednou naši omluvu a jak říká doktor Cho-
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Informace z Libereckého kraje: ZZS LK má speciální vůz pro převoz pacientů s nebezpečnou nákazou
Na pacienta s nebezpečnou nákazou musí jenž byl vypsán jako reakce Unie na pan- Speciální Mercedes Sprinter, který záchra-
být záchranáři připraveni vždy, nedávná demii COVID-19. nářům daroval Liberecký kraj, je totiž 
pandemie Covid-19 nicméně ukázala, že dalším přírůstkem vozového parku ZZS Součástí dodávky je i takzvaný biovak, kte-
podobné téma se lehce může stát součástí LK. Vůz je určen pro krizovou připravenost rý umožní dočasnou izolaci pacienta s pode-
našich životů. Zdravotnická záchranná ZZS LK, bude tedy vyjíždět například k zřením na infekční onemocnění tak, aby ne-
služba Libereckého kraje proto pro svůj tým událostem s hromadným postižením osob. bylo ohroženo zdraví osob v bezprostřed-
speciálních činností pořídila vozidlo, které Vůz je vybaven vlastní elektrocentrálou, sa-ním okolí. Jeho velkou výhodou je velmi 
je přímo vybaveno pro převoz pacienta s telitním telefonem, obrazovkou, PC či výkonná filtroventilační jednotka, díky kte-
podezřením na vysoce nakažlivou nemoc či tiskárnou. Použit může být nejen jako štábní ré není převážený pacient vystaven rizikové 
vysoké biologické ohrožení. vůz, ale také jako zázemí pro posádky při kumulaci CO2. 

dlouhotrvajících zásazích. „Moderní tech-Na první pohled je sanita od ostatních vozů V prostoru pro pacienty je zabudovaná ger-
nika při běžných zásazích a zejména během flotily ZZS LK k nerozeznání a bude také micidní lampa a celý interiér vozu je uzpů-
mimořádných situací, při nichž je postiženo zařazena do běžného provozu. V případě soben pro co nejefektivnější následnou de-
velké množství osob, záchranářům výrazně potřeby je ale možné ji během několika kontaminaci. Nejsou v něm například pře-
pomáhá. Pevně věřím, že jim nové vozidlo málo minut „přestrojit“ a uzpůsobit pro bytečné spáry mezi jednotlivými kompo-
bude sloužit co nejlépe a snad ho budou převoz pacientů, u kterých bylo vysloveno nenty a zdravotnické přístroje a prostředky 
potřebovat co nejméně. A já jim za jejich podezření na onemocnění způsobené je možné izolovat. Dekontaminace vozu je 
práci moc děkuji," uzavřel člen rady vysoce nakažlivou nemocí. Technické řeše- tak možná suchou i mokrou cestou.
Libereckého kraje pro resort zdravotnictví ní vozu samozřejmě umožňuje také pře- U nového vozu bude ZZS LK testovat i ně-
Vladimír Richter. pravu pacientů zasažených širokým které novinky. Je vybaven solárním dobí-

spektrem nebezpečných látek, například v jením přidaného zástavbového akumulá-
důsledku chemické havárie. toru, jehož panel je umístěn na střeše 
„Konstrukce vozidla a zdravotnického vy- vozidla. Novinkou je také nízkofrekvenční 
bavení umožňují poskytovat pacientovi s siréna – v nízkých frekvencích zvuk lépe 
nebezpečnou nákazou maximální možnou prostupuje překážkami a způsobuje pocit 
péči. Je navržena tak, aby zabránila přenosu vibrací. V hustém provozu tak výrazně zvy-
infekce z nakaženého pacienta do okolního šuje šanci na to, že si automobilu jedoucího 
prostředí. Proto má sanita například i vlastní k zásahu všimnou ti, kteří mu mají uvolnit 
uzavřený ventilační systém, kdy vzduch z průjezd.
prostoru s pacientem proudí do okolí přes „Zdravotníci svoji úlohu během covidu 
filtr,“ vysvětlil ředitel ZZS LK Luděk plnili na výbornou. Jsem rád, že se jim 
Kramář. To znamená, že prostor, kde se pravidelně dostává patřičného moderního 
záchranáři věnují pacientovi, je neprodyšně vybavení, které jim poskytuje potřebnou 
oddělený nejen od okolí, ale i od kabiny ochranu. Nové speciální vozidlo pro převoz 
řidiče. S ním záchranáři v případě potřeby pacienta s podezřením na vysoce ne-
mohou komunikovat přes interkom. bezpečnou nákazu a biologické ohrožení je 
Pořízení vozidla, které včetně vybavení toho dobrým příkladem. Moc mě také těší, 
stálo 5 452 260 korun, je spolufinancováno že jsme jim jako Liberecký kraj mohli 
z Integrovaného regionálního operačního darovat automobil Mercedes Sprinter 
programu 2014 - 2020, REACT – EU v určený pro zásahy v krizových situacích,“ 
rámci projektu s názvem: „ZZS LK - Poří- uvedl Martin Půta, hejtman Libereckého 
zení vozidla HART a videolaryngoskopů", kraje. 

Z údolské kroniky 1926
a 

V sousedních okresech se objevila rako- V dubnu vypukl z nezjištěných příčin velký Přes bohaté květenství ovocných stromů v 
vina brambor. Proto musela být vyměněna požár na úbočí Dlouhé hory. Po mnoha- květnu nesplnila úroda očekávání. Nako-
sadba na 1/9 osázených ploch. hodinovém a namáhavém nasazení byl po- nec se ovoce sklízelo průměrně, ale bylo 

žár zdolán. Objevila se i motorová stří- bohatě švestek. 
kačka z Liberce. Bylo málo krmení, oves a žito středně, málo 

brambor, hodně černých.Obecní zastupitelé rozhodli na svém zase-
V zemědělství se užívá více strojů, secích, dání zřídit veřejné osvětlení po celé cestě až 

Teplé dubnové počasí vylákalo na slunce vyorávačů brambor a mlátička, poháněná na nádraží.
hodně zmijí, lesní dělníci v krátké době elektromotorem.
ubili na 40 hadů.

V loňském jízdním řádu byl vypuštěn do-
Na Vánoce se objevuje více betlémů, ze-polední vlak v 11.00 do Liberce. Byla tedy 

Obecní sluha – 1.7.1926 ukončil obecní a jména velký Müllerův z č. 79 (dnes pí. Sva-vyslána deputace pod vedením starosty Ru-
školní sluha Karl Thüm svoji službu a tuto činková).dolfa Richtera na ředitelství drah v Hradci 
předal současnému listonoši Heinrichu S použitím HEIMATPOSTU č. 149/2013 Králové, s cílem opětovného zavedení to-
Schwarzovi jun. z  č. 20. Leonhard Řehák.hoto vlaku.

       

Brambory

Cesta

Vlak

Požár Úroda

Betlém

Zmije

Honitba



Co nás čeká v nejbližších měsících – kalendář akcí
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PÁLENÍ
ČARODĚJNIC

VEŘEJNÉ ZASEDÁNÍ
ZASTUPITELSTVA OBCE

KRYŠTOFOVO ÚDOLÍ

DĚTSKÝ DEN
S KNIHOU

Půda obecního úřadu

Buřty na oheň s sebou,
občerstvení zajištěno!

SDHKÚ a Obec Kryštofovo Údolí
Vás zvou na

30. dubna od 18 hodin
na parkovišti v centru obce

15. května 2023 od 19 hodin

1. června 2023

Pořádá
Obec Kryštofovo Údolí

ve spolupráci
s MŠ Mraveniště

Čas a místo
budou upřesněny



8

O HRADNÍM PÁNOVI
A KRÁSNÉ PANNĚ

LETNÍ KINO

16. června 2023 od 19 hodin

30. června 2023 / 21:30 – 23:30 hodin

PŘÁNÍ K NAROZENINÁM
(česká komedie, 2022)

Divadelní představení

Vystoupí KUSADLO
(Kryštofoúdolské umělecké sousedské amatérské divadlo)

Amfiteátr na zahradě

Na parkovišti v centru

OBČERSTVENÍ BUDE ZAJIŠTĚNO.
Židle a deky si vezměte s sebou.

Vstupné dobrovolné.

Pořádá Obec Kryštofovo Údolí

promítá

Zpravodaj Obce Kryštofovo Údolí

Dětský den s knihou „Dobrodružství v Kryštofově Údolí”

Údolská pouť – výzva pro místní stánkaře a řemeslníky

V lednu tohoto roku vyšla pohádková kniha Kryštofově Údolí. Autoři si kromě autor- ného dětského odpoledne budeme spolu-
Dobrodružství v Kryštofově Údolí. Jejími ského čtení připraví pro děti i nějaké akti- pracovat i s MŠ Mraveniště. 
autory jsou paní Helena Wernischová a pan vity spojené s knižním příběhem a všichni Akce se uskuteční ve čtvrtek 1.června, 
Radek Malý a právě ve spolupráci s nimi tak budou mít možnost prožít si kousek místo a čas budou upřesněny.
jsme domluvili letošní oslavu dne dětí v  knižního dobrodružství. Na přípravě zábav-                                           Starostka 

Letošní tradiční Údolská pouť, neboli pouť kolotočů. Průjezd obcí nebude omezen a pouti zdarma. Za organizátory prozradím, 
ke svatému Kryštofovi se uskuteční ve vstup na akci bude pro všechny zdarma. že se letos za námi chystají Těla, Adam Ja-
dnech 28.–30. 7. 2023. Hlavním pouťovým I v letošním roce platí, že všichni stánkaři a nota, Těžká Barbora a další. Máte-li zájem o 
dnem bude sobota plná muziky, stánků a řemeslníci z Kryštofova Údolí mají účast na prodejní stánek, napište na info@kudoli.cz.  

25 let partnerství s SDH Pethava
V lednu tohoto roku uběhlo již 25 let od kou Údolskou pouť a tehdejší velitel míst- jezdí na oplátku na slavnosti slunovratu, 
podepsání smlouvy o přátelské spolupráci s ních hasičů pan Bruno Linke jim ukázal posvícení a listopadové taneční zábavy. 
SDH Pethava, což je část Žitavy. Hlavní obec a vzájemně spolupráci domluvili. Na Víme, že díky tomuto partnerství vzniklo 
myšlenkou na začátku bylo navázat podzim odjeli místní hasiči na návštěvu mnoho přátelství, mnoho příjemných a zá-
přeshraniční spolupráci s nějakou obcí. V Pethavy a 17.ledna roku 1998 obě strany na bavných momentů. V navázání na tradici 
květnu roku 1997 nabídl tehdejší ředitel obecním úřadě Kryštofovo Údolí podepsali tohoto partnerství já osobně vidím velký 
HZS Žitava Lothar Reichbodt obci smlouvu o přátelské spolupráci. Od té doby smysl a budu ho společně se zastupitel-
Kryštofovo Údolí za možné partnery SDH hasiči z Pethavy jezdí každý rok na výroční stvem obce i nadále podporovat.
Pethava. V témže roce navštívil velitel hasičskou schůzi, na pouť a předvánoční 
hasičů Pethava pan Axel Meyer s manžel- setkávání s předáváním dárků. Naši hasiči                                                       Starostka

Odbor životního prostředí Libereckého kraje 
chce zmapovat výskyt bolševníku velkole-
pého na území naší obce. Přesná lokalizace a 
kvantifikace výskytu by měla pomoci ná-
slednému boji s touto rostlinou. Ráda bych se 
touto cestou obrátila na vás, občany Kryšto-
fova Údolí a Noviny, abyste s lokalizací po-
mohli. Vyskytuje se někde v blízkosti vaší 
nemovitosti bolševník velkolepý? Budu rá-
da, když jeho výskyt nahlásíte telefonicky 
nebo na starosta@kudoli.cz a já tyto infor-
mace předám dál. Předem děkuji za spo-
lupráci.                                      
                                                       Starostka

Likvidace bolševníku

Zdroj obrázku: 
Květoslav Hísek
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Obecní úřad v Kryštofově Údolí oznamuje, že zajistil

SBĚR OBJEMNÉHO A NEBEZPEČNÉHO ODPADU
na neděli 23. dubna 2023      

VELKOOBJEMOVÉ KONTEJNERY – od 9,00 do 15,00 hodin 
Stanoviště:
1)  plocha naproti Janečkům (2. zastávka MHD)
2)  u obecní stodoly 
3)  u Údolanky (otočka autobusu MHD)
Určeno pouze  pro velkoobjemový odpad jako jsou koberce, matrace, pneumatiky apod. (tzn. odpad, který se nevejde
do popelnice nebo pytle).

NEBEZPEČNÝ ODPAD:
– baterie a akumulátory, zbytky barev, ředidel, tuků, kyselin a louhů, léků apod. 
  Tento odpad bude shromažďován po celý den vedle velkoobjemových kontejnerů a spolu s nimi odvezen.

Komunální a drobný odpad, který se běžně vejde do popelnice nebo pytle F.C.C., nebude pracovníkem 
u kontejneru přijat !!!

Ledničky, televizory, pračky a ostatní elektroodpad  DO TĚCHTO KONTEJNERŮ NEPATŘÍ, 
svážejte jej za obecní úřad, odkud bude odvezen samostatně!!!!

  

DĚKUJEME ZA RESPEKTOVÁNÍ VÝŠE UVEDENÝCH POKYNŮ.
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Máte-li náměty na zajímavá témata, která by spoluobčany mohla oslovit, budeme rádi, když nás kontaktujete. Pokud byste rádi sami napsali 
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Pondělí:  8:00 – 11:30  12:30 – 16:00 hod.
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Starostka: Mgr. Jana Blažková, tel.: +420 725 071 046
Místostarosta: Luboš Bělina, tel.: +420 608 741 074
Referentka: Jana Drapáková, tel.: +420 722 634 282
e-mail: info@kudoli.cz
internet: www.krystofovoudoli.eu

Zpravodaj Obce Kryštofovo Údolí

Farma LUKAVA Jindřichovice pod Smrkem
V loňském roce jsme každý týden odebírali 
čerstvou zeleninu z farmy Lukava z Jin-
dřichovic pod Smrkem. Styl jejich far-
maření mě natolik oslovil, že jsem velmi 
vděčná za možnost dodávání zeleninových 
bedýnek i sem k nám, do Kryštofova Údolí. 
Spojila jsem se se Janou přímo z Lukavy a 
zvu vás na malý výlet (alespoň pro-
střednictvím zajímavého článku) do 
Jindřichovic…

O farmě

Vy objednáte zeleninu na celou sezónu a 
farma vám ji bude v pravidelných inter-
valech dodávat na jedno z odběrných míst v 
Libereckém kraji, které si sami vyberete. U 
nás, v Kryštofově Údolí, si můžete bedýnky 
objednat do nové hospody V Bezovém 
Údolí, kde si je vyzvednete. Dalšími odběr-
nými místy v okolí jsou Raspenava, 
Liberec, Frýdlant, Oldřichov v Hájích, Tur-
nov, popř. si můžete zeleninu vyzved-nout 
přímo na farmě v Jindřichovicích. 
K zeleninové bedýnce lze přiobjednat kra-
bičky biovajec po 10ks. Cena podílu se tak 
navýší o 2000,-Kč při odběru jednou týdně 
nebo o 1000,-Kč při odběru jednou za 14 
dní. Počet vajec je však omezený. 

Lukava je rodinná ekologická farma z Frý-
dlantského výběžku. Hospodaří udržitelně 
ašetrně, převážně rukama a koňmo, s láskou 
k půdě, s úctou k práci, k lidem a krajině.
Lokální zeleninu pěstují na 2,5 hektarech 
půdy v bio kvalitě, mezi hlavní druhy patří 
cibule, česnek, mrkev, petržel, červená ře-
pa, kedlubny, zelí, květák,brokolice, pór, 
různé druhy salátů, rajčata, papriky, okurky, 
ředkvičky, špenát, hrášek, fazole,kukuřice, 
mangold, kadeřávek, dýně, cukety, různé 
bylinky a koření.

Produkci nabízí zákazníkům prostřed-
nictvím KPZ nebo prodejem ze dvora. KPZ 
(tedy Komunitou Podporované Země-
dělství) je partnerství mezi zemědělcem a 
zákazníkem, v jehož rámci jsou rizika a pří-
nosy zemědělství sdíleny spravedlivěji než 
v systému, který ovládají obchodní řetězce. 
Vztah je založen na osobním kontaktu. Tím, 
že je vám farma nablízku, víte, kde a jak 
zelenina roste, víte tedy, co kupujete a pře-
devším, co jíte.

l Přispíváme k ochraně přírody

a krajiny šetrným a udržitelným způso- 

bem hospodaření.

l Zkracujeme cestu jídla na Váš

stůl.

l Snižujeme produkci skleníkových

plynů hromadnými objednávkami, kte-

ré můžeme doručit na několik míst 

v jediný den.

l Eliminujeme plýtvání potravinami,

vypěstujeme jen tolik, pro kolik lidí je 

objednáno.

l Podporujeme komunitní a soused-

ské vztahy. Skupiny odběratelů si spo-

lečně objednají sezónní zeleninu v bio

kvalitě ve velkém množství, které si

společně rozdělí na výdejním místě v lo-

kalitě, kde bydlí.

Kontakt pro zájemce:
Farma Lukava – Jana Rosenbaumová,
tel. 728 540 612, jana@lukava.net
www.lukava.net, 
www.facebook.com/farmalukava, 
www.instagram.com/farmalukava

Míša Maderová

KPZ PRINCIPY
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